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Калі ў 1990-я гады Лукашэн-
ка перапыніў рэформы, па-
вярнуў да «саўка», ягоная
палітыка стала супярэчыць
усім тэндэнцыям на постса-
цыялістычнай прасторы, то
было шмат меркаванняў, што
гэта выкліча моцны пратэст
людзей, якія маюць рэсурсы,
каб быць  паспяховымі ва
ўмовах рынку і дэмакратыі.
Гэта бізнес, сярэднія слаі на-
сельніцтва, якія ўдыхнулі па-
ветра свабоды і не хочуць
жыць ад заробку да заробку.
Іхнія інтарэсы і адлюстроўвалі
апазіцыйныя партыі. Павод-
ле гэтай логікі, сацыяльная
база дэмакратычнай апазі-
цыі павінна была пашырац-
ца — з усімі палітычнымі на-
ступствамі, якія адсюль выні-
каюць.
Але гэтага не здарылася са

шмат якіх прычын. Адзначу
толькі тры моманты.
Па-першае, сярэдні клас,

які фармуецца ў беларускім
варыянце (гэта я падкрэслі-
ваю) — у большасці людзі,
якія так ці інакш звязаныя з
дзяржаваю. Ці то чыноўнікі, ці
супрацоўнікі сілавых структур,
ці работнікі дзяржаўных
прадпрыемстваў. У 2000-я
гады іх даходы значна вы-
раслі, яны ўпісаліся ў спажы-
вецкі бум. Любыя рэформы
азначаюць скарачэнне дзяр-

Валер КАРБАЛЕВІЧ, Радыё Свабода

АПАЗІЦЫЯ КАШТОЎНАСЦЕЙ,
А НЕ ІНТАРЭСАЎ

Дыскусія вакол стратэгіі апазіцыі падчас прэзідэнц-
кай кампаніі дае падставу яшчэ раз паразважаць на
больш шырокую тэму пра месца і ролю апазіцыйных
структур у грамадска-палітычным жыцці Беларусі.
Апошнія сацыялагічныя апытанні паказваюць, што да-
вер насельніцтва да апанентаў рэжыму, мякка кажучы,
не расце. Калі дакладней, то на тле ўкраінскіх падзеяў
ён, хутчэй, падае. І гэта пры тым, што неэфектыўнасць
цяперашняй сацыяльнай мадэлі становіцца ўсё больш
відавочнай нават для прыхільнікаў Лукашэнкі. Паводле
НІСЭПД, 54% беларусаў лічылі ў верасні, што беларус-
кая эканоміка ў крызісе.

жаўнага апарату, змяншэнне
дзяржсектару ў эканоміцы. І
гэтым людзям, верагодна,
давядзецца ў такім выпадку
шукаць іншае месца працы.
Таму яны не зацікаўленыя ў
рэформах. А цяперашняя
мадэль кансэрвуе, акрамя
ўсяго іншага, і сацыяльную
структуру грамадства.
Па-другое, што тычыцца

бізнесу. Бізнесмены аказал-
іся людзьмі з традыцыйным
беларускім менталітэтам.
Яны хутка прыстасаваліся да
новых правілаў гульні,
знайшлі «дах» і добра ўпіса-
ліся ў сістэму, якая часта за-
бяспечвае ім манапольныя
пазіцыі. Беларускія прадп-
рымальнікі (за выключэннем
ІП) цяпер не хочуць нічога
мяняць. Яны не зацікаўле-
ныя ў лібералізме і рынка-
вых рэформах, бо ў такім вы-
падку ў іх з’явяцца канкурэн-
ты.
Па-трэцяе, значная частка

незадаволеных, тых, хто хоча
эканамічных і палітычных
свабодаў, не сталі змагацца,
падтрымліваць апазіцыю, а
проста з’ехалі за мяжу. Га-
ворка ідзе пра некалькі со-
цень тысяч людзей.
У выніку сацыяльная база

апазіцыі не пашырылася, а
звузілася. Апанентаў рэжыму
падтрымліваюць людзі, для

якіх важныя дэмакратычныя
каштоўнасці. Гэта апазіцыя
каштоўнасцей, а не інтарэсаў.
І такая выснова шмат што тлу-
мачыць у цяперашнім бела-
рускім грамадска-палітыч-
ным працэсе.
Але праблема ў тым, што

кола людзей з дэмакратыч-
нымі каштоўнасцямі не па-
шыраецца. Бо  ўся сістэма
адукацыі і сацыялізацыі пра-
цуе на інтэграцыю ў дзейную
сістэму. Мае знаёмыя вык-
ладчыкі ўніверсітэтаў у адзін
голас цвердзяць, што з шко-

лы ў вышэйшыя навучальныя
ўстановы цяпер ужо прыход-
зяць шчырыя лукашысты. То
бок спадзяванні на моладзь
як на рухавік пераменаў —
марныя.
Таму значная частка бела-

русаў нават з вышэйшай аду-
кацыяй прытрымліваецца
экзатычнай для дэмакратыч-
най краіны думкі, што зада-
ча апазіцыі — не крытыка-
ваць урад ці пагатоў змагац-
ца за ўладу, а дапамагаць
яму. Маўляў, апазіцыя павін-
на быць «канструктыўнай».
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ВСЁ ПОДСЧИТАНО
И ИЗУЧЕНО

Вице-премьер Тозик откро-
венно признал: «Проблема
пьянства и алкоголизма —
очень острая для Беларуси».
Так, в прошлом году на душу
населения было продано 11
литров абсолютного алкого-
ля (порог безопасности — 8
литров). Научные исследова-
ния констатируют ещё более
угрожающий показатель, по
расчётам учёных у нас в стра-
не на душу населения прихо-
дится свыше 17 литров алко-
голя. Согласно последним
данным, более трети населе-
ния злоупотребляет спирт-
ными напитками. «А значит,
от пьянства близких страда-
ют тысячи и тысячи семей, —
подчеркнул Анатолий Тозик.
— Каждый рубль, получен-
ный от продажи спиртного,
оборачивается 10 рублями
потерь, в том числе мораль-
ных» (цитируется по БЕЛТА).
Для подтверждения допол-

нительно сошлёмся на све-
дения, опубликованные в
докладе «Медико-соци-
альные и социально-эконо-
мические последствия упот-
ребления алкоголя в Респуб-
лике Беларусь» за 2013 год.
Портал TUT.BY, обнародовав-
ший их, сообщает, что в про-
шлом году Беларусь потрати-
ла 27,6 триллиона рублей на
всё, что связано с пьянством
и алкоголем. Эти общегосу-
дарственные затраты соста-
вили 4,3% от ВВП. Для срав-
нения — доход от реализа-
ции алкогольной продукции
в виде акцизов отмечен на
уровне 1,4% ВВП. Разница
показывает, какой экономи-
ческий и социальный урон
наносит белорусскому обще-

Тимур НЕЗВАНОВ

ВХОД — РУБЛЬ,
ВЫХОД — ДЕСЯТЬ!

Новые меры по деалкоголизации не очень популярные,
но необходимые стратегически, так как они напрямую
связаны со здоровьем нации и демографическим разви-
тием. Об этом заявил заместитель премьер-министра
Анатолий Тозик. Произошло это на заседании Межве-
домственного совета по предупреждению и профилак-
тике пьянства, алкоголизма, наркомании и потребле-
нии табака. Вот, оказывается, какая серьёзная органи-
зация противостоит у нас растущей алкоголизации
белорусов. Жаль только, что деятельность Совета,
увы, не демонстрирует заметных успехов ни по предуп-
реждению, ни по профилактике охватившего страну
пьянства.

ству алкоголизация граждан.

МЕСТНЫЕ РЕАЛИИ

За последние годы Климо-
вичский район стал настоя-
щей ареной борьбы с пре-
ступностью, возникшей в силу
специфических местных реа-
лий. Нельзя не заметить, что
Климовичи периодически со-
трясают скандалы по разоб-
лачению очередной алко-
гольной мафии. Для борьбы
с незаконным оборотом ал-
когольной продукции при-
влекаются все органы право-
порядка — от милиции и
ОБЭП до КГБ.
К примеру, в 2004 году со-

трудники КГБ выявили в горо-
де подпольный разливочный
цех по производству водки. В
одной из квартир разлива-
лась фальшивая водка, ос-
новным ингредиентом кото-
рой был спирт Бобруйского
гидролизного завода. Под-
дельный продукт реализовы-
вался через местные торго-
вые точки. В ходе операции
было задержано несколько
фургонов со спиртосодержа-
щей жидкостью, а на самом
подпольном заводе-кварти-
ре изъято около двухсот бу-
тылок, готовых к продаже.
Спустя несколько лет в

ходе совместной операции
МВД и КГБ в районе раскры-
ли разветвленную сеть по
распространению самодель-
ного алкоголя. Преступное
сообщество ежедневно дос-
тавляло из России спиртосо-
держащие жидкости и изго-
тавливало алкогольные на-
питки. Следствие установило,
что точки по реализации на-
ходились по всей территории
Климовичского района, вклю-
чая сельскую  местность .

Официально сообщалось,
что нелегальная сеть дей-
ствовала достаточно долгое
время, с декабря 2006 года
по январь 2008 года.
А вот какая информация

появилась год назад в газете
«На страже» (орган МВД). В
очерке о трудовых буднях ми-
лиционеров Климовичского
района среди прочего гово-
рится: «На работе правоох-
ранителей сказывается на-
личие на территории райо-
на РУП «Климовичский ли-
керо-водочный завод». По-
этому вариант - пойду за са-
могоном к тёте Мане — это
не про  Климовичи . Всего
правоохранителями изъято
около 19 тонн алкогольной
продукции . Львиная доля
алкоголя — просроченная
продукция, которая храни-
лась на ЛВЗ. На должност-
ных лиц были составлены
протоколы».
И самая свежая новость в

тему. 22 октября этого года в
МВД состоялась прямая те-
лефонная линия с замести-

телем Министра внутренних
дел - начальником милиции
общественной безопасности
генерал-майором милиции
Николаем Мельченко . На
сайте МВД появился отчёт о
проведённом мероприятии.
Отметим, что один звонок
поступил из Климовичского
района:

— Добрый день, обраща-
ется к вам жительница де-
ревни Пеньковка Климович-
ского района. Я могу назвать
адреса и фамилии людей,
которые занимаются прода-
жей алкоголя в нашей де-
ревне. Просто больно смот-
реть, как спиваются мест-
ные жители, а со стороны
местных властей нет никаких
действий.

— Спасибо  за звонок.
Обещаю, что ваша информа-
ция будет проверена в бли-
жайшее время. Если  она
подтвердится, виновных
привлекут к ответственности.

Проверят  и привлекут?
Очень хочется в это верить.
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Деревенька Синеж (Лобжанский сельсовет Климовичско-
го района) носит красивое поэтическое название. И поют
здесь тоже красиво, несмотря на тяготы непростой сельс-
кой жизни. Это дружно отмечают все гости, попадающие спе-
циально или случайно в эти места. Дело в том, что Синеж
известен своим фольклорным коллективом. Только пред-
ставьте, хор выступает сорок лет, а песен наберётся не на
одно поколение вперёд. Одна проблема — петь в этих края
уже почти некому.
Когда-то в лучшие годы тут обитало более 300 жителей. Но

теперь про эти времена только вспоминают. В 2004 году, при
изучении условий проживаний населения Лобжанского сель-
совета, было зафиксировано, что в Синеже осталось 19 дво-
ров и 36 жителей. Прошло ещё десять лет и сейчас в некогда
многолюдной деревне проживает, а вернее доживает свой
век, два десятка пенсионеров. Из данных, размещённых на
сайте райисполкома, можно узнать, что на весь Синеж оста-
лось 9 хозяйств и 19 жителей. Чтобы нашим читателям луч-
ше представить сложившуюся обстановку, добавим, что на
территории Лобжанского сельсовета во всех 15 деревнях
насчитывается сегодня 856 человек.
При жизни Татьяна Лиморова, как староста деревни, не-

редко общалась с заезжими журналистами. С корреспон-
дентом одной из столичных газет она поделилась воспоми-
наниями о славном прошлом своей деревни: «Бондари из
Синежа славились на всю округу. Зимой, когда Сож покры-
вался льдом, бочки и кадки возили в Кричев на санях. Летом
переправляли на тот берег лодкой. Семьи тогда были боль-
шими — по 6-7 детей». Славился заслуженными трудовыми
успехами и синежский колхоз, носящий редкое название
имени Янки Купалы. Татьяна Илларионовна работала в этом
колхозе заведующей фермой, была награждена орденом
Знак Почёта.
На тот момент, когда «Вольны горад» писал про Синеж,

здесь побывала ведущая программы Могилёвской област-
ной студии телевидения Татьяна Ларина. После поездки
она рассказала о своих впечатлениях областной газете «Мо-
гилёвские Ведомости»: «Вот недавно мы в отдалённой де-
ревне Синеж Климовичского района познакомились с очень
интересным женским ансамблем. Получилось, что после
войны эти женщины, тогда ещё молодые девчата, все вмес-
те заселились в эту деревню и так в ней дружно и живут.

Елена ПОЛЯКОВА

В ДЕРЕВНЕ СИНЕЖ
ДОПЕВАЮТ ПОСЛЕДНИЕ ПЕСНИ

В Климовичской районной газеты «Родная ніва» от 12
ноября напечатали некролог по случаю преждевремен-
ной смерти старосты деревни Синеж Лиморовой Тать-
яны Илларионовны. Несколько лет назад «Вольны го-
рад» писал про Синеж, Татьяну Лиморову и её односель-
чанок. Давайте вспомним и помянем...

Даже «Дожинки» сами себе устраивают. А уж какие старин-
ные песни знают! При этом они и сами частушки сочиняют,
причем жизненные, на злобу дня. Вот, например, мне такая
запомнилась:
Я забила кабана,
Дети загружалися.
Хорошо, что под столом
Вухо, хвост осталися».
На это время от 14 участниц хора осталось только 6. Дей-

ствительно, поют они вместе и очень-очень давно. Впер-
вые хор вышел на сцену в ноябре 1972 года. Со дня основа-
ния в нём — Татьяна Лиморова, Прасковья Шаройко, Ма-
рия Шлапакова, Тамара Кухорева, Пелагея Подлипская и
другие жители Синежа. Пели и жили дружно, помогая друг
другу, делая всё вместе и в праздники и в будни. Самодея-
тельные исполнительницы, выступая перед своими верны-
ми почитателями и слушателями, обещали, что «пока живы
мы, в Синеже будут звучать народные мелодии, песни на-
ших предков».
Теперь хор остался без Лиморовой Татьяны Илларионов-

ны, а деревня без многолетнего старосты. На одного чело-
века здесь стало меньше, на один голос — тише. Да, пока
деревенька Синеж ещё поёт, в Синеже ещё есть кому петь.
Но в глухоте и темени пустеющих сельских улиц наивные и
добрые белорусские песни звучат прощальной молитвой
умирающей деревне.

НОВОСТИ РЕГИОНАПАРУСА НАДЕЖДЫ
Педагогический коллектив Климовичского районного центра коррекционно-развивающего обучения и реа-

билитации начал выпускать журнал «Парус надежды». Содержание журнала посвящается родителям, кото-
рые не сдаются ни во время болезни своих детей, ни после. Первый номер вышел в октябре, и открывается
словами известного барда Булата Окуджавы: «Возьмёмся за руки, друзья, чтоб не пропасть поодиночке».

НОВОГОДНИЕ РАЗВЛЕЧЕНИЯ
Учреждение образования «Климовичский центр дополнительного образования детей и молодежи» предла-

гает всем желающим разнообразить свой досуг в предновогодние дни. Из сообщения в районной газете «Род-
ная ніва» можно узнать, какие экскурсии будут организованы для климовчан в декабре. Это экскурсионная
поездка в поместье белорусского Деда Мороза, новогодний мюзикл «Летучий корабль», новогодние цирковые
представления в цирках Минска и Гомеля.
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ЛИТУРГИЯ
В ЧЕСТЬ АРХАНГЕЛА МИХАИЛА
Михаил ПЕТРОВ

В ноябре в храме Архистратига Михаила города
Климовичи прошёл престольный праздник. Боже-
ственную Литургию в честь Архангела Михаила
возглавил прибывший епископ Могилёвский и
Мстиславский Софроний.

21 ноября Преосвященнейший Софроний, епископ
Могилёвский и Мстиславский, возглавил служение Бо-
жественной Литургии в храме Архистратига Михаила го-
рода Климовичи. На богослужение собралось множе-
ство прихожан, а также практически всё духовенство
Климовичского благочиния. По окончании Литургии
были совершены традиционный Крестный ход вокруг
храма и молебен Архангелу Михаилу.
Также в проведении престольного праздника участво-

вал недавно рукоположенный иерей Андрей Шаварин,
который теперь будет служить священником Свято-Ми-
хайловского храма. Настоятель храма священник Ин-
нокентий посвятил служению в Климовичах более 20
лет.
После завершения торжественной церемонии всех

присутствующих пригласили на праздничную трапезу.
Среди гостей были и светские власти, в том числе пред-
седатель Климовичского райисполкома Василий Заха-
ренко.

Актывісты “Падворка” звярнуліся да мясцовых ўладаў і гра-
мадскасці з прапановай аб больш актыўным умяшальніцтве
ў сітуацыю з вытворчасцю сельскагаспадарчай прадукцыі на
асабістых падворках.
Вяскоўцы ў звароце паскардзіліся на тое, што мясцовыя

ўлады не вядуць сістэмнай працы з асабістымі падсобнымі
гаспадаркамі, не выконваецца пастанова Савета Міністраў
ад 27 кастрычніка 2010 года №1578 “Аб праграме развіцця і
падтрымкі асабістых падсобных гаспадарак грамадзян у
2011-2015 гадах”, не прымаюцца меры для эфектыўнага вы-
рашэння праблемаў асабістых гаспадарак, што вядзе да за-
няпаду эканомікі цэлых рэгіёнаў. У выніку ў вёсках і аграга-
радках падрываецца сялянскі лад жыцця, знікаюць векавыя
традыцыі працоўнага выхавання маладога пакалення.
Між тым якраз асабістыя падсобныя гаспадаркі з’яўляюц-

ца ці не адзінай “кропкай” эканамічнага росту ў сельскай гас-
падарцы краіны, вырабляючы ў вялікіх аб’ёмах танную і якас-
ную прадукцыю.
Не надаюць дастатковай увагі ў адстойванні інтарэсаў сваіх

выбаршчыкаў-вяскоўцаў і дэпутаты Палаты прадстаўнікоў
Нацыянальнага сходу, якія занялі пазіцыю назіральнікаў у
гэтай справе.
Па словах кіраўніка грамадзянскай ініцыятывы “Падворак”

Зінаіды Мілешчанка, з трох дэпутатаў Палаты прадстаўнікоў,
да якіх звярталіся раней са сваімі прапановамі чальцы “Пад-
ворка”, нейкі абгрунтаваны адказ даў толькі дэпутат па Магі-
лёўскай сельскай выбарчай акрузе №88 Аляксандр Разга-
наў.

“Даў адказ з нейкімі канкрэтнымі тлумачэннямі толькі Аляк-
сандр Разганаў. – кажа Зінаіда Мілешчанка. - Дэпутат Палаты
прадстаўнікоў па Бабруйскай сельскай выбарчай акрузе №80
Алена Шамаль проста праінфармавала мяне і сяброў нашай
грамадзянскай ініцыятывы “Падворак” аб тым, што накіра-
вала мой зварот для пазгляду ў Магілёўскі аблвыканкам, і я
буду ім праінфармавана дадаткова, зрабіўшы па-сутнасці
адпіску і спіхнуўшы сваю працу на Магілёўскі аблвыканкам. Ну
а дэпутат Палаты прадстаўнікоў па Шклоўскай выбарчай ак-
рузе №90 Аляксандр Агееў проста праігнараваў наш папя-
рэдні зварот. Ён наогул не даслаў на яго ў парушэнне Закона
“Аб зваротах грамадзян” ніякага адказу. Верагодна, дэпутата
Агеева праблемы вяскоўцаў не хвалююць, хоць менавіта яны
складаюць большасць яго выбаршчыкаў у Шклоўскім, Круг-
лянскім і Бялыніцкім раёнах”.
Актывісты “Падворка” прапаноўваюць мясцовым уладам

свае паслугі ў распрацоўцы і рэалізацыі падыходаў да выра-
шэння праблем асабістых гаспадарак, а ўладальнікам пад-
воркаў — прафесійныя і юрыдычныя кансультацыі дзеля
больш эфектыўнага іх вядзення.
Нагадаем, што раней актывісты з грамадзянскай ініцыя-

тывы “Падворак” у сярэдзіне кастрычніка звярталіся з пісьмо-
вым зваротам да старшыні Магілёўскага аблвыканкама Руд-
ніка Пятра Міхайлавіча, дэпутатаў Палаты прадстаўнікоў На-
цыянальнага сходу  Рэспублікі Беларусь Агеева Аляксандра
Віктаравіча, Разганава Аляксандра Іванавіча, Шамаль Але-
ны Уладзіміраўны.
Яны прапаноўвалі  чыноўнікам і дэпутатам звярнуць увагу

на стан вядзення асабістых гаспадарак у вобласці, распра-

Барыс ВЫРВІЧ

ЧАЛЬЦЫ
ГРАМАДЗЯНСКАЙ ІНІЦЫЯТЫВЫ “ПАДВОРАК”
ЗВЯРНУЛІСЯ ДА ЎЛАДАЎ З ПРОСЬБАЙ
АБ ДАПАМОЗЕ І СУПРАЦОЎНІЦТВЕ

Чальцы грамадзянскай ініцыятывы “Падворак” пры-
нялі зварот да камітэта па сельскай гаспадарцы і хар-
чаванню Магілёўскага аблвыканкама і старшынь рай-
выканкамаў Магілёўскай вобласці. Зварот быў прыня-
ты на круглым стале чальцоў грамадзянскай ініцыя-
тывы “Падворак” 28 лістапада ў Магілёве.

цаваць рэальную сістэму мер па павышэнню эфектыўнасці
вядзення асабістых гаспадарак па раёнах шляхам стварэння
дзейснай нарматыўна-заканадаўчай базы мясцовага сама-
кіравання, зменьшыць адміністрацыйныя бар’еры ў справах
вытворчасці і продажу прадукцыі з падворкаў.
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ТЫ ПОМНИШЬ, КАК ВСЁ НАЧИНАЛОСЬ?

Так как впереди маячат президентские выборы, то проще
всего предположить, что в стране началась подготовка к бу-
дущей избирательной кампании. Дескать, умудрённый 20-
летним правлением лидер указывает всем на конкретный
общественный изъян, мешающий нам хорошо жить, за что
народ благодарно переизберёт его на очередной срок. Но
не кажется ли вам подобное объяснение чересчур прими-
тивным? Особенно для нынешних выборов, которые, судя по
всему, станут для Лукашенко самыми лёгкими в его прези-
дентской карьере.
Чтобы правильно оценить происходящее, хотим напом-

нить, что борцы с тунеядцами периодически заявляют о сво-
ей готовности искоренить это социальное зло уже как мини-
мум три последних года. Например, весной 2012 года заме-
ститель председателя Палаты представителей Виктор Гумин-
ский выступил с предложением разработать законопроект о
борьбе с тунеядством.
Летом того же года о необходимости пресечь тунеядство и

иждивенчество заявил на заседании Правительства пре-
мьер-министр Мясникович. Он озвучил знакомую сегодня нам
цифру, что в Беларуси около 400 тыс. человек в трудоспособ-
ном возрасте не числятся в качестве работающих или уча-
щихся. Именно такими данными оперировал в своём выс-
туплении и Лукашенко.
А в следующем году, в июле 2013-го, Михаил Мясникович

вообще предложил ввести налог с неработающих граждан.
При этом опять было сказано, что в стране около 445 тыс.
человек трудоспособного населения нигде не работают: «Си-
туацию нужно исправлять. Один из способов — введение
налога с неработающих».
Таким образом, более чем очевидно, что Александр Лука-

шенко выступал не спонтанно, а вполне обдуманно. И его
намерения объявить борьбу тунеядству подготавливались
достаточно долгое время. Возникает закономерный вопрос,
почему и зачем был объявлен «поход на тунеядцев»?

ЛЮБЫМИ СПОСОБАМИ! И ВО ИМЯ ЧЕГО?

Сколько раз уж бывало, что для достижения праведной
цели использовали такие средства, что извращали этим и
саму цель, и благие порывы её сторонников. К сожалению,
история имеет склонность повторяться в своих даже наибо-
лее очевидных ошибках. Не является исключением и рас-
сматриваемый нами случай.
Давайте задумаемся, во имя чего Лукашенко призвал бо-

роться с тунеядцами. Его категоричность просто вынуждает
нас искать смысл в предлагаемых им действиях. Если глава
государства публично говорит: «До 1 января принять меры,
чтобы все работали, заставить всех работать!», — это, согла-
ситесь, не могло быть сказано просто для красного словца.
Или вот ещё: «Пора прекращать это иждивенчество, 400 ты-
сяч должны быть вовлечены именем революции в работу.

Тимур НЕЗВАНОВ

«ЗАСТАВИТЬ ВСЕХ РАБОТАТЬ!»

Пару месяцев назад белорусское общество было взбу-
доражено идеей, озвученной на самом верху правящей
вертикали. Лично Александр Лукашенко громогласно
потребовал выявить и заставить работать граждан,
которых можно отнести к так называемым тунеядцам.
После этого он ещё несколько раз возвращался к дан-
ной теме, что подтвердило неслучайность объявлен-
ной борьбы с тунеядством. Президентскую идею, само
собой, дружно поддержали чиновники и различные про-
властные организации. За всем этим шумом и идеоло-
гической трескотнёй в стороне осталось главное.
Борьба с тунеядцами — это экономическая необходи-
мость, социальная справедливость или пропагандист-
ское шоу?

Надо заставить этих людей работать и прекратить разда-
вать бесплатно блага тем, кто не работает». Так куда же нас
так настойчиво и рьяно зовут именем революции?
Предположения о том, что всё это затеяно ради восста-

новления социальной справедливости, можно сразу отки-
нуть без лишних рассуждений. В стране, где пособие по без-
работице иначе как издевательским не назовёшь, где мини-
мальная зарплата обрекает человека на жизнь впроголодь,
говорить без злой иронии о социальной справедливости могут
только хорошо проплаченные госслужащие. Если бы власти
хотели что-нибудь такое сделать, начинать им нужно не с
тунеядцев, а с врачей, учителей, пенсионеров, инвалидов и т.
д. и т. п. Вот кто по-настоящему заждался справедливого от-
ношения к себе и своему положению в нашем обществе.
Может, побудительным мотивом явилось настоятельное

требование экономики, изнемогающей под непосильным гру-
зом из сотен тысяч маргиналов и иждивенцев? Разве не прав
Лукашенко, утверждающий, что хватит «раздавать бесплатно
блага тем, кто не работает»? Но тут мы опять вступаем в
противоречие с белорусской действительностью, где бесплат-
ных благ не осталось уже и для работающих граждан, а не то
что для каких-то зарвавшихся бездельников. Теперь везде
надо выкладывать наличные, обедневшее государство на
халяву не проведёшь.
Правда, именно такая экономическая ситуация как раз и

подталкивает правящую верхушку Беларуси разобраться с
тунеядцами и найти в их лице виновников усиливающегося в
стране кризиса. Но диктуется это вовсе не экономическими
причинами, а скорее идеологическими соображениями.
Почему мы так считаем, будет объяснено в следующем ма-
териале, где продолжим рассматривать эту актуальную и во
всех отношениях важную тему.
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Иван Захарович Сурта родился 22
ноября 1893 года в деревне Беседови-
чи Климовичского уезда (ныне это Хо-
тимский район) в семье крестьянина. В
юности батрачил на зажиточных одно-
сельчан. Когда началась первая миро-
вая война, его мобилизовали в армию.
Получив основы медицинских знаний,
служил на Западном фронте фельдше-
ром. К началу революционных волнений
был уже дома, где примкнул к местным
большевикам. В 1917 году его фамилия
появляется в списке членов Военно-
революционного комитета города Кли-
мовичи. Таким образом, молодой Иван
Сурта стал одним из тех, кто устанавли-
вал Советскую власть в этих местах.
Отметим, что в Беларуси в 1917 году

большевистская партия имела немно-
го сторонников. Подтверждением это-
му является и судьба нашего героя. Ког-
да он поддержал новую власть, то даже
не был большевиком, которым стал спу-
стя год. В марте 1918 года 25-летний
Сурта становится во главе Климовичс-

Корреспондент ОНТ сообщил, что в рамках этой услуги был
специально разработан новый формат автолавок, настоящий
минимаркет на колёсах. Автомагазин для покупателя мало
чем отличается от обычного стационарного магазина. Внутри
размещены секции с продуктами, холодильники, кондицио-
нер. Рассчитаться здесь можно как наличкой, так и карточ-
кой. Действуют все скидки и программы компании.
Представитель «Евроопта» сказал ОНТ, что работа по про-

движению таких автолавок будет продолжаться, разрабаты-
ваются новые маршруты. Кстати, сейчас компания ведёт пе-
реговоры с властями Могилёвской области, чтобы взять на ком-
плексное обслуживание Климовичский или Костюковичский
районы.

Александр ВЛАД

ОТ БАТРАКА
ДО ПРЕЗИДЕНТА АКАДЕМИИ НАУК

В былые времена биография это-
го человека могла бы приводиться
в качестве примера, убедительно по-
казывающего, что дала трудящим-
ся Советская власть. Выходец из
социальных низов, батрак и недавний
солдат Иван Сурта достиг в госу-
дарстве рабочих и крестьян значи-
тельных руководящих постов. Се-
годня же, когда мы можем судить об
этой эпохе по-настоящему объек-
тивно, отчётливо понимаешь, какой
ужасной ценой был оплачен жизнен-
ный путь подобных ему людей.

кого уездного исполкома, а вскоре воз-
главил городской партийный комитет.
Мало того, в этом же году его назначают
руководителем партийной организации
всей Могилёвской губернии. Это пока-
зывает, что большевикам катастрофи-
чески не хватало кадров, опереться
было практически не на кого.
В официальной биографии можно

прочитать, что в это время Сурта каким-
то образом смог окончить медицинский
факультет в Московском университете.
А уже в 1919-м его перебрасывают в
очередное руководящее кресло, он ста-
новится председателем Гомельского
губисполкома. Проходит ещё год и вновь
назначение, на этот раз к чекистам
Дзержинского.
С 1920 года Иван Сурта — в органах

ВЧК и ОГПУ, занимается преследова-
нием тех, кто не признавал политику
коммунистов. Об этом свидетельствует
одно лишь перечисление занимаемых
им должностей: зам начальника Сек-
ретного отдела ВЧК, начальник Опера-
тивного отдела ВЧК, начальник отделе-
ния Секретного отдела ГПУ, начальник
отдела Политконтроля (военно-полити-
ческая цензура) ОГПУ.
В 1926-м его переводят на партийную

работу, а в 30-е годы командируют на
родину. Бывший чекист вначале пере-
квалифицировался в педагога, работал
заместителем наркома просвещения
БССР, затем три года возглавлял бело-
русское здравоохранение. В 1936 году
Сурта, не имея серьёзных научных тру-
дов и заслуг, становится президентом
Академии наук БССР. На этом посту, в

самый пик массовых репрессий против
учёных Академии, он находился полто-
ра года.

27 августа 1937 года пришли уже за
ним. Сурта был арестован и подвергнут
жестоким унизительным допросам. В
декабре его расстреляли. Понятно, что
он не был виноват в том, в чём его обви-
няли. После смерти Сталина бывшего
президента АН БССР полностью реа-
билитировали, сейчас его биография
есть во всех энциклопедиях. Но мы не
должны забывать о том, что пав жерт-
вой репрессий, Иван Сурта был одним
из тех, кто посвятил жизнь созданию
репрессивной системы, уничтожившей,
в конце концов, его самого.

АВТОМАГАЗИН ОТ «ЕВРООПТА»
Михаил ПЕТРОВ

В новостном сюжете телеканала ОНТ было рассказано о том, что теперь «Евроопт» привозит продукты
прямо к домам сельских жителей. Скажем прямо, это по-настоящему хорошая новость. Сельское население полу-
чит возможность купить продукты, которых не бывает в сельмаге или обычной автолавке. Так что благодаря
«Евроопту» станет немного больше цивилизации в наших медвежьих углах.

Учитывая, что в Климовичском районе во многих дерев-
нях уже давно нет магазинов, новый вид услуг будет пользо-
ваться большим спросом. В данное время этим занимает-
ся Климовичское райпо, которое ещё несколько лет назад
использовало пять автомобилей для развозки товаров по
малонаселённым пунктам района. За прошедшие годы си-
туация не улучшилась, наоборот, всё больше деревенских
жителей делают покупки, образно говоря, с колёс. Так что
предложение «Евроопта» будет воспринято с интересом,
к тому же в сельских населённых пунктах, где живут более
500 человек, компания готова построить магазин. Как ска-
зали на ОНТ, появление современного формата торговли
на селе зависит только от желания местных властей.



7

ГАТОВЫЯ
ІСЦІ НА АХВЯРЫ

Апошнія сацыялагічныя
апытанні паказваюць, што
амаль ніяк. Змены калі і ёсць,
то ў межах некалькіх працэн-
таў. А 40% адказваюць, што
дзеля велічы краіны гатовыя
ісці на ахвяры. У гэтым сэнсе
Расія вяртаецца ў часы СССР,
калі мільёны савецкіх людзей
былі згодныя жыць без каў-
басы, абы «нас баяліся». І
нават 15 тысяч загінулых у
Афганістане не надта змянілі
такія настроі.
Святлана Алексіевіч сваю

кнігу прысвяціла даследаван-
ню феномена «чырвонага ча-
лавека». Высвятляецца, што
ён нікуды не знік. Павінен быў
здарыцца ўкраінскі крызіс,
каб стала ясна, што гэта кніга
не пра мінулае, а пра сучас-
насць. «Чырвоны чалавек» на
нашых вачах ператвараецца ў
«зялёных чалавечкаў».
Мяне заўсёды ўражвае, калі

на расійскіх тэлеканалах з вя-
лізным імпэтам развенчва-
юць Сцяпана Бандэру, падлі-
чваюць ахвяры «бандэраў-
цаў». І гэта ў краіне, дзе най-
больш шанаваным гістарыч-
ным дзеячам лічыцца люда-
жэр Сталін. Калі лічыць коль-
касць ягоных нявінных ахвя-
раў, то ў параўнанні з ім Бан-
дэра, які, дарэчы амаль усю
вайну праседзеў у нямецкіх
засценках, выглядае зусім
інакш.

НЕЎСКІ
ЗАМЕСТ СТАЛІНА

Стала амаль аксіёмай дум-
ка, што падтрымка большас-
цю расійскага (і беларускага)
насельніцтва расійскай аг-
рэсіі ва Ўкраіне — гэта вынік
масіраванай прапаганды тэ-
леканалаў РФ. У значнай сту-
пені гэта так.
Але. У часы гарбачоўскай

перабудовы асноўнай тэмай
галоснасці на старонках газет
і часопісаў было выкрыванне
сталінскіх злачынстваў. Пра

Валер КАРБАЛЕВІЧ, Радыё Свабода

«ЧЫРВОНЫ ЧАЛАВЕК»
НА НАШЫХ ВАЧАХ ПЕРАТВАРАЕЦЦА

Ў «ЗЯЛЁНЫХ ЧАЛАВЕЧКАЎ»
Расійская эканоміка пад цяжарам вонкавай палітыкі перажывае цяжкія часы. Дэвальвацыя рубля з пачатку году

набліжаецца да лічбы 50%. Гэта значыць, што кожны расіец за гэты час страціў амаль палову сваіх даходаў. Як
гэта ўплывае на расійскую масавую свядомасць?

гэта шмат гаварылася, паказ-
валася па ТБ. І пазней гэтая
тэма была ў фокусе ўвагі. Дый
цяпер яна асабліва не хава-
ецца. Выйшла нямала мас-
тацкіх фільмаў, у якіх той пе-
рыяд яскрава паказаны праз
драматычныя лёсы людзей.
То бок ніхто на постсавец-

кай прасторы  ня можа не
мець інфармацыі пра той пе-
рыяд. І што? У 2008 годзе тэ-
леканал «Россия» ажыццявіў
праект «Имя Россия». Інтэр-
нэт-карыстальнікі, тэлегледа-
чы, радыёслухачы павінны
былі абраць найбольш выбіт-
нага дзеяча ў расійскай гісто-
рыі. Пад сярэдзіну году з
вялікім адрывам лідзіраваў
Ёсіф Сталін. Запахла сканда-
лам.
У той час расійскае кіраўні-

цтва яшчэ імкнулася выгля-
даць рэспектабельна. У вын-
іку ўсё перайгралі, і перамож-
цам быў абвешчаны Аляк-
сандр Неўскі.

НА КАГО ДЗЕЙНІЧАЕ
ПРАПАГАНДА?

Нядаўна на сайце беларус-
кай газеты «Турызм і адпачы-
нак» быў надрукаваны матэ-
рыял, дзе кіраўніца адной з
турфірмаў прапанавала па-
мяняць назву гісторыка-куль-
турнага комплексу «Лінія Ста-
ліна». Маўляў, назва адпудж-
вае замежных турыстаў. Матэ-
рыял  быў перадрукаваны
шмат якімі расійскімі сайтамі.
Зразумела, прапанова сустрэ-
ла дружны адлуп.
Усё гэта пацвярджае вядо-

мую ісціну, што любая прапа-
ганда дзейнічае толькі на
людзей, якія маюць адпавед-
ныя каштоўнасці, аднолька-
выя з тымі, якія прапануюць
прапагандысты. У нашым вы-
падку ўсялякая негатыўная
інфармацыя пра Сталіна ўты-
каецца ў савецкі менталітэт. І
адскоквае як гарох ад сценкі.

Маўляў, няважна, што загубілі
мільёны людзей, затое якую
дзяржаву збудавалі! І той факт,
што тая дзяржава абрынула-
ся, бо выявілася нежыццяз-
дольнай, не пераканаў гэтых
людзей. Бо ў іх іншая карціна
свету.
Як адзначыла Святлана

Алексіевіч на нядаўняй суст-
рэчы з чытачамі ва ўкраінскай
амбасадзе, «усе мы яшчэ
„чырвоны чалавек“, у якога
ідэя вышэйшая за жыццё».
Доўгі час савецкім запавед-

нікам лічылі Беларусь. Але,
гледзячы па ўсім, гэты «гана-
ровы» статус цяпер трывала
забрала сабе Расія.

* Валер Карба-
левіч -
Нарадзіўся ў 1955 годзе.

Скончыў гістфак БДУ, кан-
дыдат гістарычных навук,
дацэнт. Палітычны агля-
дальнік «Радыё Свабода».



Клімавіцкі грамадска-палітычны бюлетэнь
Адказны за выпуск: Аржанцаў Сяргей Юр’евіч
Адрас: Клімавічы, вул. Леніна, д. 27а, кв.15.

Надрукавана на ўласным абсталяванні. Наклад 299 асобнікаў
Распаўсюджваецца бясплатна

ІНТЭРНЭТ-БІБЛІЯТЭКА KAMUNIKAT.ORG:
КНІГІ, ГАЗЕТЫ, ЧАСОПІСЫ, АЎДЫЁ, ВІДЭА
Праект “Беларуская інтэрнэт-бібліятэка Kamunikat.org”, які

рэалізуе Беларускае гістарычнае таварыства, існуе з 2000
году і арыентаваны на збор незалежных беларускіх выдан-
няў. На сайце www.kamunikat.org можна знайсці кнігі, газеты,
часопісы, аўдыё і відэа. А ў раздзеле “Перыёдыка” знаход-
зяцца ўсе нумары “Клімавіцкай Інфа-Панарамы” за 2012,
2013 і 2014 гг.

ЗВЯРНУЦЬ УВАГУ!!!
У інтэрнэце пачала дзейнічаць КЛІМАВІЦКАЯ СТАРОНКА,

якую размясціла сацыяльная сетка Укантакце. Гэта — Су-
полка актуальных гарадскіх навін, Суполка тых, хто любіць
родны горад Клімавічы. На старонцы шмат фатаграфій, на-
віны, падзеі, спасылкі на цікавыя сайты.
Далучайцеся, супрацоўнічайце, рэкамендуйце сваім знаё-

мым!
Адрас КЛІМАВІЦКАЙ СТАРОНКІ - vk.com/klimavichy

Уже который раз официальные прогнозы о величине инф-
ляции в Беларуси напоминают тыканье пальцем в небо. Так,
прошлогодней осенью вице-премьер Прокопович поведал,
что в 2013 году инфляция запланирована в размере 12%. До
конца года оставалось три месяца, поэтому ошибка пред-
ставлялась маловероятной. Но по итогам 2013 года рост цен
составил 16,5%. В нынешнем году власти спрогнозировали
инфляцию на уровне 11%, но уже в июле она превысила на-
меченный годовой прогноз. С такими «математиками» в пра-
вительстве более чем закономерно, что у нас постоянно до-
рожает хлеб, бензин, коммуналка и всё остальное.

Профессор психологии взял в руки стакан с водой и спро-
сил студентов:

— Как вы думаете, сколько весит этот стакан?
В аудитории оживлённо зашептались.
— Примерно 200 грамм! Нет, грамм 300, пожалуй! А может

и все 500! – стали раздаваться ответы.
— Я действительно не знаю точно, и не узнаю, пока не

взвешу его. Но сейчас это не нужно. У меня к вам такой воп-
рос: что произойдёт, если я буду держать стакан в течение
нескольких минут?

— Ничего!
— Действительно, ничего необычного не произойдёт, – от-

ветил профессор. – А что будет, если я стану держать этот
стакан в вытянутой руке, например, часа два?

— Ваша рука начнёт болеть.
— А если целый день?
— Ваша рука онемеет, у вас будет сильное мышечное рас-

стройство и паралич. Возможно, даже придётся ехать в боль-
ницу, — сказал один из студентов.

— Как, по-вашему, вес стакана изменится от того, что я буду
целый день просто держать его?

— Нет! – растерянно ответили студенты.
— А что нужно сделать, чтобы всё это исправить?
— Просто поставить стакан на стол! — весело сказал один

студент.
— Точно! — ответил профессор. — Так и обстоят дела со

всеми жизненными трудностями. Подумав о какой-нибудь
проблеме несколько минут, ты ещё можешь что-нибудь с ней
сделать. А подумай о ней несколько часов, и она начнёт тебя
засасывать, порабощать. Если будешь думать изо дня в день,
она тебя парализует, заберёт всё твоё время, желания, энер-
гию. Можно думать о проблеме, но, как правило, это ни к
чему не приводит. Её «вес» от этого не уменьшится и со вре-
менем только возрастёт. Справиться с проблемой позволя-
ет лишь действие. Поэтому или реши проблему или отложи
её в сторону, как вы сами сказали, «просто поставь на стол».
Научитесь правильно относиться к вашим проблемам и тог-
да вы сможете их решить. Обязательно сможете!

Данила МЕСТИЧ

РОСТ ЦЕН
ОПЕРЕЖАЕТ ПРОГНОЗЫ
ПРАВИТЕЛЬСТВА

НАУЧИТЕСЬ
ПРАВИЛЬНО ОТНОСИТЬСЯ

К СВОИМ ПРОБЛЕМАМ

Учёные из Вашингтонского университета выяснили, поче-
му кошки никогда не станут такими же хорошими питомцами,
как собаки. Свои выводы они основывали на изучении гено-
ма домашней кошки и сравнении его с геномом дикой.
Несмотря на то, что коты живут с человеком более девяти

тысяч лет, по-настоящему домашними они так и не стали,
констатируют ученые. Просто кошкам нравится получать за-
боту и ласку, но, по сути, они всё ещё остаются полудикими
созданиями.
Под влиянием жизни с человеком геном кошки изменился

крайне незначительно: различия появились только в облас-
тях, отвечающих за память, страх и потребность в заботе.
Причина кроется в том, что люди кормили кошек и заботи-
лись о них, чтобы те не покидали их жилища и ловили грызу-
нов, поэтому рядом с человеком остались самые послушные
представители вида.
Проект по исследованию генома начался ещё в 2007 году.

Первый кошкой, которую начали изучать, была абиссинская
кошечка по кличке Синнамон, чью родословную можно было
проследить на протяжении нескольких поколений.

УЧЁНЫЕ: КОШКА
НИКОГДА НЕ СТАНЕТ
ДРУГОМ ЧЕЛОВЕКУ
Новейшие исследования доказывают, что домашние

кошки — это просто миф. Подробности в материале
портала Naviny.by.

http://www.kamunikat.org

